
国际商务（国际学生 英文授课）硕士研究生培养方案

Academic Plan of Master Degree in International Business Major for International Student
	学院

College
	工商管理学院

School of Business Administration
	培养类别

Cultivation Categories
	■国际学生(硕,英文)

International Student (Master degree student, English)

	一级学科名称

First-level Subject
	应用经济学

Applied Economics
	一级学科代码

First-level Subject Code
	0202

	适用年级

Applicable grade
	从 2022级开始适用

Since 2022
	修订时间

Revision time
	  2022 年 5 月

May, 2022

	覆盖专业

Involved major
	国际贸易(020206) International Trade(020206)；国际商务(025400)/International Business(025400)

	基本学制

Basic educational system
	英文授课硕士研究生基本学制为2年。

2 years for master degree international student.

	学分

Credit
	学术型硕士（国际学生）：总学分≥35学分，其中学位课学分≥35学分，非学位课自行选修。

Academic master (International Student): total credits ≥ 35 credits, including degree courses ≥ 35 credits. Non degree courses are optional.

	培养目标

Educational objectives
	对中国的认识和理解（Knowledge and understanding of China）
国际学生应当熟悉中国历史、地理、社会、经济等中国国情和文化基本知识，了解中国政治制度和外交政策，理解中国社会主流价值观和公共道德观念，形成良好的法治观念和道德意识。
International students should be familiar with the basic knowledge of China's national conditions and culture such as Chinese history, geography, society, and economy, understand China's political system and foreign policy, understand the mainstream values of Chinese society and public morality, and form a good concept of the rule of law and moral awareness.
2、跨文化和全球胜任力（Cross-cultural and global competencies）
国际学生应当具备包容、认知和适应文化多样性的意识、知识、态度和技能，能够在不同民族、社会和国家之间的相互尊重、理解和团结中发挥作用。
International students should have the awareness, knowledge, attitudes and skills to embrace, recognize and adapt to cultural diversity, and be able to function in mutual respect, understanding and solidarity among different peoples, societies and nations.

国际学生应当在本学科领域中具有较好的国际视野，能够在多个国家的实际环境中运用和发展本学科的知识、技能和方法，并具备参与国际事务和国际竞争的能力。

International students should have a good international perspective in this subject area, be able to apply and develop the knowledge, skills and methods of this subject in the actual environment of many countries, and have the ability to participate in international affairs and international competition.

3、汉语水平（Chinese language proficiency）
应当能够顺利使用英语完成本学科、专业的学习和研究任务，并具备使用英语从事本专业相关工作的能力；毕业时中文能力应当至少达到《国际汉语能力标准》三级水平。
International students should be able to successfully use English to complete the study and research tasks of the discipline and major, and have the ability to use English to engage in the relevant work of the major; their Chinese proficiency should at least reach Level 3 of HSK when they graduate.

4、本项目旨在培养适应国际经济竞争和国家发展需要的，通晓现代经济管理基础理论，具备完善的国际经济商务知识体系，熟练掌握现代国际商务实践技能，有较强的英语（和/或其他外语）交流能力，胜任在涉外企事业单位、政府部门和社会团体从事国际商务经营运作与管理，德、智、体、美、劳全面发展，经法管融通型、创新性、有素养、有责任感的国际化商界精英。
To provide the candidates with a systematic knowledge and thorough understanding of the basic theories of international economics and business;

To develop the candidates a good professional ethics, skills and innovation spirits in international Business;

To be capable to work for private sector, government departments and social institutions.

To be an international business leader with full-developed traits, cultivated characters and high sense of responsibilities.

	科研能力及创新培养等要求

Requirements of Scientific Research Ability and Innovation Training
	（一）实践能力要求：重点培养学生理论联系实际、发现并解决实际问题的能力；
（二）创新培养要求：掌握经济学基础理论、先进的经济分析方法，了解本领域的现状和发展趋势，注重运用理论来分析和解决实际问题；
（三）其他要求：突出就业与创业并重的培养模式。
Emphasized the capability formulation of analyzing and solving practical problems with theories, and entrepreneurship;

Control the basic economic theories, advanced econometrics, understand current situation and development trend, pay attention to analyze and solve practical problems with theories;

Oriented by simultaneous formulation of job-hunting capability and entrepreneurship.

	培养方式

Educational
methods
	采取理论与实际相结合、系统的理论学习与科学研究相结合、启发式和研讨式教学方法相结合的培养方式。
在指导方式上，建立“双师制”和“双师型”的导师队伍，采取导师负责制与导师组集体培养相结合的方式进行。充分发挥指导教师的专长和主导作用，同时注意发挥导师组的协调互补作用，将两者有机结合起来。
与企事业单位、经济产业部门联合培养。加强实践环节，建立实习基地。

To combine the supervisor responsibility system and the guidance of the supervisor team;

To operate in a mode which combine the theory and practice as well as the systematic learning and academic research;

To be centered on independent study, this relies on the inspiring and R&D-style teaching methods; to teach students in accordance with their aptitude, maximize every individual’s talent and focus on the training of their innovative capacity. 

	毕业要求

Graduation requirements
	CG1：
伦理、社会责任与全球视野

Ethics, social responsibility and global vision

CG2：
专业素养

Professional quality

CG3:

沟通能力

communication ability

CG4:

批判性思维与创新能力

Critical thinking and innovation ability

CG5:

应用实践能力

Application practice ability

LO1

职业伦理

Professional ethics

LO2

社会责任与可持续发展

Social responsibility and sustainable development

LO1

专业知识的广度与深度

Breadth and depth of professional knowledge

LO2

面向社会行业热点

Focus on social industry

LO1

书面表达能力

expression capability in writing

LO2

口头陈述能力

Oral presentation ability

LO3

应辩能力

Ability to argue

LO1

提出问题

pose a question

LO2

分析问题

Analyze problems

LO3

创新观点

Innovative view

LO1

实践专业理论和知识

Practice professional theory and knowledge

LO2

量化分析问题

Quantitative analysis problem

LO3

决策能力Decision making ability



	毕业要求与课程体系的支撑关系

The supporting relationship between graduation requirements and curriculum system
	国际商务硕士研究生专业课程体系与毕业要求(CG-LO)的关联度矩阵
Correlation matrix between international business master's professional curriculum system and graduation requirements (cg-lo)
CG1

CG2

CG3

CG4

CG5

序号

Serial number
课程名称

Curriculum name
LO1

LO2

LO1
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LO1

LO2

LO3

LO1

LO2

LO3

LO1

LO2

LO3

1
Intermediate Microeconomics

H
H
H
L

2
Econometrics

H

H

M
3
International Finance

M
M
H
H
L
4
International Business

H
M
H
H
M
M
H
5
International Trade

H
H
M
M
H
6

Multinational Management

H
M
H
H
M
M
H
7
International Human Resource Management

H
H
H
M
M
H
8
International Negotiation

M
M
H
H
H
L
9
International Business Law

H
H
M
M
L
10

Marketing

H

H
H
H
H
H
M
11

Academic Paper Writing and Publication

H
H
H
H

H
12
China's Foreign Trade

H
H
H
M
M
13

Academic Moral, Ethics, and Specification

H
H
14
Thesis

H
H
H

H

H
H

H
H

H
H
L



	覆盖专业简介及研究方向

Brief introduction of involved majors and research direction
	覆盖专业简介 Brief introduction of involved majors
	研究方向名称 Name of research direction

	
	国际贸易（020206）

International Trade (020206)
	我校国际贸易学科有完备的培养体系，学科硕士教育水平在全国同类学科中排列第10名。本专业现有教授6人，副教授7人，讲师4人。近年来已在《中国社会科学》等重要学术刊物上发表论文400多篇；主持国家级、省部级科研项目40多项，公开出版专著40多部，获安子介国际贸易研究奖、全国商务发展研究奖、湖北省人文社科奖等省部级奖项十余项。
International Trade is a disciple that offers Bachelor’s program, Master’s program as well as Doctorate program in ZUEL. It has contributed substantial research output of journal papers, monographs and research projects of all levels. Its Master’s program is among the top 10 International Trade Master’s Program in China.
	01国际贸易理论与政策

International trade theory and policy

	
	
	
	02国际贸易实务与惯例

International trade practice and Practice

	
	
	
	03跨国经营理论与实践

Theory and practice of transnational operation

	
	国际商务(025400)

International Business(025400)
	研究国际商务环境及国际投资政策，掌握跨国公司投资战略及各项管理职能，熟悉国际商法及相关金融机构与国际组织的政策，胜任跨国经营管理活动，具有国际创业能力及应对复杂变化的国际商务环境的分析技能和战略意识。

To provide the candidates with a systematic knowledge and thorough understanding of the basic theories of international business;

To develop the candidates a good professional ethics, skills and innovation spirits in international business;

To better understand China’s international policies and markets. 
	01国际商务管理

International Business Management

	
	
	
	02涉外投资管理

Foreign Investment Management

	课程设置 Curriculum
	
	

	课程类别

Curriculum categories
	课程编号

Curriculum code
	课程中文名称 Curriculum Chinese name
	总学

分

Total credits
	总学时
Total
Class hours
	周学时
Week class hours
	开课

学期The semester of the course

	备注

Remarks

	公共必修课

Compulsory Course
	11191001
	汉语1 Chinese Language I
	4
	64
	4
	1
	

	
	11191002
	汉语2 Chinese Language II
	4
	64
	4
	2
	

	
	11191003
	中国概况Introduction to China
	2
	32
	4
	1
	

	学科基础课

Subject Basic Course
	41032001
	Intermediate Microeconomics
	3
	48
	4
	1
	

	
	41132001
	Econometrics
	3
	48
	4
	1
	

	专业课

Major Course
	41053006
	International Finance
	2
	32
	4
	3
	

	
	41102003
	International Business
	2
	32
	4
	1
	

	
	41102004
	International Trade
	2
	32
	4
	1
	

	
	41102006
	Multinational Management
	2
	32
	4
	3
	

	
	41103004
	International Human Resource Management
	2
	32
	4
	2
	

	
	41103008
	International Negotiation
	2
	32
	4
	3
	

	
	41103012
	International Business Law
	2
	32
	4
	2
	

	
	41103013
	Marketing
	2
	32
	4
	2
	

	
	41103014
	Academic Paper Writing and Publication
	1
	16
	4
	2
	

	
	41103015
	China's Foreign Trade
	2
	32
	4
	3
	

	学分总计

Total credits
	35

	其他要求

Other requirements
	

	其他培养环节及要求 Other Educational Processes and Requirements

	培养环节 Educational Processes
	内容及要求 Content or requirement

	学术道德、学术伦理和学术规范

Academic morality, academic ethics and academic norms
	严格按照教育部及我校相关规定执行，包括查重率、写作规范等。

Strictly follow the relevant regulations of the Ministry of education and our school, including duplication rate, writing norms, etc.

	综合素质与实践能力训练

Comprehensive quality and practical ability training
	包括教学实践在内，全日制研究生应保证不少于1年的综合素质与实践能力训练。教学实践主要在校内（如实验中心）完成。
The practical teaching length including teaching practice should be no less than 12 months. Teaching practice is usually done on campus, e.g. in lab center.

	开题报告

Proposals
	开题报告的选题必须结合行业或企业等所面临的实际问题，要有明确的国际商务背景和行业应用价值，不能是纯理论研究。开题答辩应在第三学期开始前完成。
The topic of proposal should be highly related to the practical problems facing with the enterprises or industries. The proposal must have clear international business background and application value, which should be done before the third semester.

	社会实践

Social practice
	社会实践可与毕业实习一起在实习基地或实习单位完成，可采用集中实践与分段实践相结合的方式。
Social practice can be done as a kind of internship, which can be finished in internship base or organizations. It can be implemented in the combined way of continuous and scatter internship.

	语言能力
Language ability


	根据教育部《来华留学生高等教育质量规范（试行）》（教外（2018）50号文），以英文为授课语言的专业，毕业时中文能力应当达到《国际汉语能力标准》三级水平。
According to the ministry of education's 《Quality Standards of higher education for foreign students in China (trial)》 (no. 50 (2018)),  master students who are taught in English shall graduate with Chinese language proficiency up to HSK level 3.

未通过汉语水平考试HSK三级者不能通过毕业资格审核。
Those who have not passed HSK level 3 cannot pass the graduation qualification examination.

	学位论文

Dissertation
	论文形式可以是理论与政策研究、国际商务案例分析、国际市场调研报告、商业计划书、项目可行性报告等多种形式。评价论文水平主要考核其综合运用所学国际商务理论知识解决实际问题的能力，以及内容是否有创新，是否有实用价值。学位论文题目及摘要翻译成中文。
The thesis can be done in the form of theoretical and policy research, international business case study, international market analysis report, business plan proposal, program feasibility report and so on. The evaluation of the thesis should be inclined to the capability judgment on solving the practical issues with international business knowledge.Dissertation title and abstract need to be translated into Chinese.


	本学科主要文献、目录及刊物 Main Documents, Catalogues and Publications of the Major

	序号

Serial number
	著作或期刊名称

Names of works or periodicals
	作者

Author
	出版社

Press
	出版时间

Publication time
	考核方式

Assessment methods
	备注（选读/必读）

Remarks (optional/

required reading)

	1
	Journal of International Business Studies
	
	
	
	Check
	Compulsory

	2
	International Business Review
	
	
	
	Check
	Compulsory

	3
	Economics of International Business
	Mark Casson
	北京大学出版社
	2011
	Check
	Compulsory

	4
	Globalization and its Discontents
	Joseph Stiglitz
	The penguin press
	2002
	Check
	Compulsory

	5
	American Economic Review
	
	
	
	Check
	Elective

	6
	Quarterly Journal of Economics
	
	
	
	Check
	Elective

	7
	Review of Economic Studies
	
	
	
	Check
	Elective

	8
	Journal of International Economics
	
	
	
	Check
	Elective

	9
	Review of International Economics
	
	
	
	Check
	Elective

	10
	Competitive Strategy
	Michael E. Porter
	Free Press
	1980
	Check
	Compulsory

	11
	Competitive Advantage
	Michael E. Porter
	Free Press
	1985
	Check
	Compulsory

	12
	National Competitive Advantage
	Michael E. Porter
	Free Press
	1990
	Check
	Compulsory

	13
	战略性贸易政策与新国际经济学
	克鲁格曼著海闻等译
	中国人民大学出版社
	2000
	Check
	Elective

	14
	作为国际组织的WTO 
	克鲁格著

黄理平等译
	上海人民出版社
	2002
	Check
	Elective

	15
	外围资本主义：危机与改造
	普雷维什苏振兴等译
	商务印书馆
	1990
	Check
	Elective

	16
	中国对外贸易政策的政治经济分析
	盛斌
	上海三联书店
	2002
	Check
	Elective

	17
	Business Weekly
	
	
	
	Check
	Elective

	18
	Economist
	
	
	
	Check
	Elective

	19
	新教伦理与资本主义精神
	马克斯·韦伯
	三联书店
	1987
	Check
	Elective

	20
	21世纪资本论
	托马斯·皮凯蒂
	中信出版社
	2014
	Check
	Elective

	21
	Strategic International Management, International Edition, 7th Edition
	K. Praveen Parboteeah, John B. Cullen
	Cengage Learning, 
	2017
	Check
	Compulsory

	22
	International Business, 11th Edition
	Charles W.L.Hill, G. Tomas M. Hult
	McGraw Hill Education
	2017
	Check
	Compulsory

	23
	Global Business, 4th Edition
	Mike W. Peng
	Cengage Learning
	2016
	Check
	Compulsory

	24
	International Management: Culture, Strategy and Behavior, 8th edition, 
	Fred Luthans
	McGraw-Hill Higher Education
	2011
	Check
	Compulsory

	25
	International Management, 5th Edition
	Paul W. Beamish, Allen J. Morrison, Andrew Inkpen, Philip M. Rosenzweig
	McGraw-Hill Higher Education
	2003
	Check
	Compulsory

	26
	Transnational Corporations and International Production: Concepts, Theories and Effects
	G. Ietto-Gillies
	Northampton: Edward Elgar
	2019
	Check
	Elective

	27
	Multinational Enterprises and the Global Economy
	J. H. Dunning, S. M. Lundan 
	Northampton: Edward Elgar
	2008
	Check
	Elective

	28
	Theories of the Multinational Firm: A Multidimensional Creature in the Global Economy
	M. Forsgren 
	Northampton: Edward Elgar
	2008
	Check
	Elective

	29
	The Oxford Handbook of International Business
	A. M. Rugman
	New York: Oxford University Press
	2008
	Check
	Elective

	30
	The Nature of the Transnational Firm, 2nd edition
	C.N. Pitelis, R. Sugden
	New York: Routledge 
	2000
	Check
	Elective

	文献阅读考核方式：1.考核：将此文献作为课程考核或中期考核的考试范围；

                2.考查：结合开题报告或学科综合考试进行；

                3.报告：撰写读书报告；

                4.其他：请注明。

Examination methods of literature reading:：
1.Assessment: Take the documents as the scope of course assessment or mid-term assessment.

2.Examination: combined with the proposals or comprehensive subject examination;

3.Report: Write a reading report;

4.Others: Please note.

	审核意见

	导师组意见
	    导师组组长（签名）：

                                      年   月   日  

	学院（中心）意见
	负责人（盖章）：                                           
                                         年   月   日

	学校培养指导委员会意见：
	  盖章：             

                                         年   月   日


